
  

Terugblik Europese Verkiezingen 
 
 
6 juni mochten we weer naar de stembus, dit keer om 31 Europarlementariërs te kiezen. 
Burgerlid Johanna Koffeman-Kramer stond op plek #4 op de lijst voor de ChristenUnie. Ze 
heeft overal in het land campagne gevoerd, maar de ‘thuiswedstrijden’ in Flevoland waren 
extra genieten: opnames over de Europese verkiezingen bij Kiespijn van NPO3 in Almere, de 
inspiratie-avond bij CU Almere, de ALV van CU Lelystad en PU Flevoland, op fractiebezoek 
bij CU Urk, het flyeren en de provincietour met onze eigen minister Piet Adema.  
 
Provincietour 
Tijdens de provincietour zijn we vier bedrijvige locaties afgegaan, beginnende bij de Boerderij 
van de Toekomst in Lelystad, want Flevoland staat voor duurzame en toekomstbestendige 
voedselvoorziening. Vervolgens werd Leroy Seafood op Urk bezocht. De core business van 
Leroy is de productie van duurzame zalm. Zij hebben een volledig geÏntegreerde 
toeleveringsketen van visei tot eindproduct. Urk heeft een belangrijke draaischijffunctie in 
Europa wanneer het aankomt op visverwerking -en handel. Bij Leroy hebben we gezien dat zij 
de hele keten van gekweekte zalm in de hand hebben. We hebben gezien dat er hier gewerkt 
wordt met een ontzettend vers product, waarbij duurzaamheid een grote rol speelt. 
 
Wanneer de provincietour op de internationale dag van aardappel valt (30 mei), is het 
noodzakelijk om ook een bezoek te brengen aan Agrico Research (Bant). Agrico Research werkt 
namelijk intensief aan de ontwikkeling van nieuwe, innovatieve aardappelrassen en is het 
kennisinstituut op dit gebied. Het onderzoek dat hier plaatsvindt is van wezenlijk belang. 
Wereldwijd neemt de vraag naar professionele, succesvolle en duurzame geteelde 
aardappelen toe, niet alleen door een groeiende wereldbevolking, maar ook door het 
veranderde klimaat en wensen van de consument. Het continue onderzoek en kweekwerk, dat 
echt wel onder de noemer monnikenwerk mag vallen, dat we hier hebben gezien is belangrijk 
voor vandaag en de toekomst 
 
Van onderzoek door naar de NAK, ofwel de Nederlandse Algemene Keuringsdienst voor 
zaaizaad en pootgoed van landbouwgewassen. Zij voeren wettelijke keuringen uit in opdracht 
en onder toezicht van het ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit, dus hun 
‘directeur’ stond op de stoep. Het gezelschap deed een rondje langs de velden op het Proef- 
en Controlebedrijf, waar de meest uiteenlopende proefveldonderzoeken aan landbouw-
gewassen worden uitgevoerd. Nieuwe rassen worden beoordeeld op onderscheidbaarheid, 
uniformiteit en stabiliteit. Ook werd een presentatie verzorgd door een viertal jonge boeren, 
vanuit de samenwerking tussen NAK en Aeres Hogeschool. Het is goed te zien dat deze vier 
jonge boeren allemaal door willen, maar wel geven ze aan: geef ons duidelijkheid, waar 
kunnen we nou op aan? En dat is een reden waarom ik het Europees Parlement in wilde: om 
perspectief te bieden aan onze voedselvoorzieners. Het duurzaamheidsverhaal is goed en 
nodig, maar op een been kun je niet lopen.  
Voedselzekerheid en duurzaamheid moeten hand in hand gaan! 
 
 
 



 
In de avondbijeenkomst sprak onze gedeputeerde Harold Hofstra, over de Europese kansen 
met o.a. Leaderprojecten. In Flevoland zijn al tientallen projecten hiermee gerealiseerd. In 
toenemende mate gericht op sociale samenhang en kracht van vrijwilligers in kleinere kernen. 
Hierna mocht ik vanuit mijn Europese ervaring spreken over de krachtige eigen inbreng en 
invloed die de ChristenUnie levert in het Europarlement, zoals opkomen voor geloofsvrijheid 
en vechten voor de pulsvisserij. Ook maakte ik duidelijk dat het generieke Europese 
landbouwbeleid niet altijd passend is: in Gibraltar is er een heel ander klimaat, bodem en teelt 
dan in Nederland en in het puntje van Finland. 
Piet Adema schetste helder de Nederlandse positie in Europa. Het leiderschap in innovatie en 
ontwikkeling is niet altijd helpend om knelpunten in Nederland als Europese Delta samen te 
willen oplossen. In het panelgesprek met Tom van Wijk van NAJK, Arie de Groot van NAK, Jan 
Eric van Geersing Potatoes en de inbreng vanuit de zaal kwam zowel scherpte als nuance.  
Levensfotograaf Louise van den Broek tenslotte overhandigde haar boek ‘Wortels’ aan Piet en 
mij. Ze leest een alinea voor. Duidelijk wordt hoe voor haar als jonge boerin samen met Rob, 
Noordoostpolder gezien vanaf de Ketelbrug voelt als thuiskomen.      
 

Dankbaarheid 
Hoewel de ChristenUnie niet haar zetel heeft kunnen behouden in Brussel, ben ik nog steeds 
dankbaar voor dit campagne-avontuur. Ik voelde me gedragen door de Flevolandse lokale 
afdelingen, besturen en de eigen PS-fractie. Ik heb mijn standpunt over een geloofwaardig 
Europa uit kunnen brengen middels presentaties, debatten, ledenvergadering, sociale media 
en een-op-een gesprekken, en hoop hiermee dat ik Europa weer een stukje dichterbij heb 
mogen brengen. Enerzijds door de EU begrijpelijker te maken en door te laten zien hoe 
relevant het eigenlijk is: want hoewel Europa een ver-van-mijn-bed-show lijkt, staat jouw bed 
wel in Europa. Er wordt heel veel geregeld vanuit de EU: van veiligheidsvoorschriften van 
speelgoed tot privacywetten en van visserijbeleid tot landbouwbeleid. Alle EU-kennis neem ik 
in ieder geval mee naar de Provinciale Staten waar ik doorga als burgerlid in onze fractie! 
 
 
Johanna Koffeman-Kramer  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


